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三千年立法會選舉地方選區分界之臨建議諮詢艾件

建謹董

甲、選舉分界建議內容：

本人拜讀選舉管理委員會（下稱：選管會）有關“二千年立法會選舉

地方選區分界之臨時建議諮詢文件盯 （下稱﹔〈諮詢文件〉），有一個看法與泉分
位二3

毛手。
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本人現在向選管會建議原把香港分為五個選區改分為我鱷選區，具體

內容乙部說明。

乙、說明此建議：

本人現在說說如何分為六個選區會各選區的名稱姑且就下列如此說法：

﹛語藹文件﹜的建議 甲部的建議 詮釋

香港島選區 香權島選甚至 1)包括的地區與《諮詢文

（人口： 1~343,400) （人口﹔ 1,343,400) ﹛牛〉中的建議相同﹔

2）人口數字取自於〈諮詢

文件﹜中。
九龍東畫畫甚至 丸龍東還藍藍 1)包括的地區與《諮詢文

（λ口： 1,029成員D) （人口： 1,029，自）｛）） ﹛牛》中的建議相同：

2）人口數字取自於《諮詢
文件〉中。



f閃 l U:_i· 、的建立活 示贊 自主f~的建議 ：續 門？宰

ifL龍西選區 i九龍西選區 11）包括的地區與〈諮詢文
. （人口國 1,0時，100) I c人口汀，016,100) 件j 中的建議相同〉

2）人口數字取自於〈諮詢

文件〉中。

新界東選區 新界東選區 1)減去北區地區人口撥入
（人口： 1,543,500) （人曰： 1,263,700) 新界西選區﹔

︱已話的地區如下 包括的地區如下 呵地區內的區域對詣︱
西貢區（人口： 317,800) 西貢區（人口： 317,800) 詢文件〉中的建議相同﹔

沙田區（人口”已3,100) 19:、自區（人口： 623,100) 3）人口數字取自於〈諮詢

女士需區（人口： 322，穹的〉 ！女埔聖（人口： 1空前。今〉 文件〉中。

北區（人口： 279,800)

新界商選Wi 1)新界南選區內的地區部

（人口： 869，卸的 份是由新界西選區內的

包括的地區如下： 地區
萎灣區（人口： 283,100) 2）每個地區內的區域與﹛諮

葵青區（人口： 498,300) 詢艾件〉中的建議相同﹔

離島區（人曰： 88,200) 3）人口數字取自於〈諮詢

文件〉中。

新界西選區 新界西選區 1)有一個地區接入新界

I c人口汀，8餌，900) （人口： 1,2詣，100) 南﹔

包括的地區如下： 包括的地區如下： 2）有一個地區從新界東撥

華灣區（人口： 283,100) 北區（人口： 279,800) 入來的﹔
葵青區（人口： 498,300) 兀朗區（人口： 432,500) 3）每個地區內的區域與
離島區（人口： 88,200) 屯門區（人口： 502,800) 〈諮詢丈件〉中的建議

兀朗區（人口﹔ 432,500) 相同。

屯門區（人曰： 502,800) 4）人口數字取自於〈諮詢

文件〉中。

本人認為上述的建議而所選出來的候任議員會更具代表性及更有效地

為市民服務。

丙、此建議的原因：

一一、

新界地區大，人口多 9 故只分兩個選區是不足夠的。

選區過大很容易使到候任議員未能完完全全地反映市民的意顧實也使候

任議員未能完完全全照及顧選區內不同的地方的需要，尤其是離島。這

樣很容易顧此失彼的。

從首屆的立法會選舉以來觀察新界區的立法會議員的工作表現時，就覺

得只得兩區是嚴重不足的，他們五人未能互相配合地為我們服務，這正



F﹔正 L:f!~戶們元的顧此失彼啊！

另外，九龍東及九龍西選區地方少，並集中故土﹔「兩個選區都不成閉起﹔

至f拾，香港島是個島嶼，它具完整的，不必要破壞它的完整司故只得一

個選區也可以包

五、 加上，港島區人口比較新界集中，地方比新界細小，人口只不過有百三

萬多些。

六、 港島區人口約有百三萬，有一個選區﹔九龍區人口約有二百萬 7 有三個

選區﹔而新界區人口約有三百三十萬，按理應有三個選區才可以的。

丁、議席分配

以本人估計選管會會覺得按本人的建議而行，最要緊的問題是議席的

分配問題 3 本人認為這不是很太的問題 9 本人已有兩個的議席分配的方案。但

是次的諮詢不是要求市民就議席分配而發表意見，故本人不在此問題上作詳述

的。若選管會願意向此問題聽取本人意見的話，可來信要求本人以書面在此問

題詳加說明。

戌、總結：

本人總是認為新界劃多一個選區才能夠滿足新界居民的須要的。本人

極盼望選管會認真地、慎重地、仔細地考慮本人就上述的各種的意見及意見背

後的解釋是否合情合理。

最後，多謝選管會各委員閱覽此建議，若有未善處還請賜教。

此致

選舉管理委員會
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22 September 1999 

Elector在I Affairs Commission 

10th Floor 

Harbour Centre 

25 Harbour Road 

w組 Chai

Hong Kong 

Dear Sirs, 
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Public Consultation on Geo草raphical Constituency Boundaries 

晶宮 Le矗islative Co國ntil Eiectim且臨 2晶晶晶

The Hong Kong Democratic Foundation would like to convey its support to the 

Commission for its allocation of Legislative Council seats for the 2000 Election. 

We 缸e pleased to note 由at the allocation of the four ad吐itional seats has been 

achieved without the need to modify the existing constituency boundaries, which 

preserves consistency of constituency 缸ea, a factor we reg前d as being important. The 

allocation has also succeeded in keeping the population per seat in each constituency 

within plus／：扭扭us 10% of the per seat population quota. We reg缸d this as being a 

very cotnrne且dable ac血evement as it ensures a most satisfuctory balance of 

representation in all five constituencies. 

Yours sincerely, 

品γ
伊：：1泣ley

<
/'' \,. 

REGEWED 
2 4 、﹔·： ·~'j 日

＼、『也一一－－·

Co虹自呵X>ndence Address: P.O. Box No. 355髓， King’s Rood Post Offi峙， North Point, Hong Kong. 
通訊地址：香港~t角英皇道郵政局郵政信箱 355串串號

Tel.: 2~弘齡43 F~： (852) 2&69-631皇 室電話： 2869毛斜3 傳真：（SS月 2869-6318

e-mail: hkdf@hkdf.org Web site: http://www.hkdf.org 



主巳 f王1 4臼V 三了三 己：
不﹔ 7 「 :1tfJ ~汁J丘 I口」

HEU甜G YEE KUK NEW TERRITORIES 
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TEL· 233己 1151-2, 2338 8818, 2336 2659 
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I) 0 5 

傳真及郵遞

檔案編號：三十／四／0二O九號

日 期一九九九年九月二十七日

敬啟者：

新界鄉善黨局對

2000 年立法會擴屆選舉地方選區分界建議之意見

選舉管理委員會（下稱選管會）於本年九月一日就香港特區第

二屆立法會換屆選舉地方選區分界擬出臨時建議，本局經商議後，

對選管會之地方選區分界建議大致贊成？但對各選區之暫定議席數

目，本局有建議如下：

根據一九九八年立法會之選舉分界建議及估計人口數目，香港

島之議席數目為四個，估計人口為一百三十六萬零七百人﹔新界西

議席數目為五個多估計人口為一百五十七萬九千零三百人﹔新界東

議席數目為五個？估計人口為一百五十一萬四千零五百人。其後 3

選管會接納本局意見 3 為免把元朗一分為二？把當時建議中原屬新

界東選區之元朗（部分）重劃入新界西？而新界西選區估計人口增

加至一百六十多萬 3 而新界東選區人口則減少至約一百四十一萬。

對比是次選管會就二000年立法會選舉所作之分區議席數目

及估計人口 F 港島區估計人口為一百三十四萬三千四百人 3 雖然人
口減少，議席卻增加了一個，反觀新界東估計人口，由一九九八年
的一百四十一萬 9 增加至二000年的一百五十四萬三千多 3 議席



新界鄉議局
HEUNG YEE KUK NEW TERR1TORJES 

九龍塘金巴！街道四十七號
47, CUMBERLAJ\JD ROAD, KOWLOON TONG, 

KOWLOON, HONG KONG. 
TEL:23361151 也2, 2338 88 i 8, 2336 8659 

FAX: 2338 3125 

數目卻沒有增加 P 實在小台哩。加上相對於新界束，海屬區面積較

為細少？市民欲與立法會議員會唔較為方便，新界東幅員較為遼闊，

來自不同地區的立法會議員難以兼顧別的地區需要﹔再者，新界東

仍在不斷發展中，人口必將繼續增加，因此，本局認為，原擬在港

島區增加之一個議席 3 應給予新界東 3 以平衡各地區社群的利益。

專此奉達 3 敬祈察閱。

謹致

選舉管理委員會

胡圓興主席

·－－﹔已忘＂•r

新界鄉議局主席：劉皇發存品言

副主席：林偉強粗略拇i
彭鐸然單籠罩籌建



Stanley vVang Hei Lui 
1/F., 75 Pan Long \Van 

Clearwater Bay, New Territories, 
Hong Kong 

門。＼’、};, I (-, •_, ＇~ ',J 

Tel: 2719 3361 Mobile: 9053 9596 Fax: 2335 5533 email: ounkstanlaJ.hotmaiLcom 

Electoral Affairs Commission 
10th Floor, Harbour Centre, 
25 Harbour Road, 
Wai Chai, Hong Kong 

Attn: The Chairman of the Commission 

30th September 1999 

BY FAX and BY POST 
BY FAX NO. 251116矗立

2晶晶晶 Le2islative Con間di Election 

Dear Sir or Madam, 

I 剖n writ姐g to ex~ress 臨y concerns and u馳lOSt 社issatisfa咄咄 over the lack of 
proportional representation that t. e New Territories East Constituency (the 
“Constituency") woul吐 be returning 恆 the next Legco Election under 也e new voting 
scheme devised by the Electoral Affairs Commission (the “Commission"). 

As outlined 血叫他〉血也e Electoral Affairs Commission Ordinance (the 
"Ord血ance"), one of也e pr出1位y duties of the Commission is to 叫... take such steps or 忌。
such other things as it considers appropriate for 誼ie purpose of ensuring 吐1at elections and 
any process. . . are conducted openly多 honestly an吐 fa.it令：百1e Commission has been 
able 扭曲monstrate effectively its obligation to uphol吐呻吟¥iJJ＂~ss an社 hones特r in respect of 
誼ie 2000 Legislative Council Election; whether the C仇才知ission would a曲ninister next 
ye缸＇ s election with fairness remains，扭曲y view, questionable國

The Com血ission is 扭扭n吐ing to allocate four seats, which woul往 become available 
once the Election Committee would have to waive 吐1em in the up屯。血ing Legco Election, 
to the respective geographical constituencies: Hong Kong Islan述， Kowloon East, 
Kowloon West and New Territories West. New Territories East, on the other ha咽，
would remain the only constituency upon which 旦旦 increase in proportional 
representation will be con:6己：rred.

Proportional representa誼。見 as defined by the 皇蓋for吐 Concise Dictionarv of 
E迅捶盟s is "any scheme which seeks to ens盯e that each faction, group會 or p缸ty in 曲e
electing population is represente吐扭曲e electe社 assembly or committee 扭 pro﹞portion to 
its size" (emphasis 臨ine）。 Taking 也e Constituen可＇s electorate size as well as other 
relate晶 elements into consideration, New Te叮itories East 過eserves more legislative 
representation 詛值1e Le皂co as much as any of the fm比



The Commission should take the followin立 considerations into account when 
reviewing legislative representation of the Constihtency in the 2000 Legco Election. 

1. Population: 

The Constituency is expected to be accommodating an estimated 1,543,500 
' ~’ ' ，.、門 n " r、~ .. 戶. .l ' . '‘ ，..一 一九尸看，益咆啥 ~r- ’、﹒ 諷，’ ，想《~（＇ ,., l-'"0p1c vj 1-il<u;.;i~ .e::vvv. 0v!lJf'也cu 山山U ii已ur.;; vi 1 什叫，VVV 1i1 lVlaH.tl 1776, Ult;; 

C明明ituency would have regi理tered 現 9 J 7% in popiJl現ion g。、財h, while Hong 
Kong as vvhole v:ould be expecting an oγ討回all positive grovrth of 3.22%. The 
size of the electorate in the Constituency woul社 most likely be expanded during 
the next Legco ..Electmn. Geographical constituencies like Hong Kong Island 
and Kowloon East夕 however, are forecasted to register negative growth (-1.27% 
and -2.88%, respectively). Wi也 respect to the la說er facts, they are still granted 
the consideration to receive an extra seat each 旭 the 2000 ye缸．

2. Geo-ohvsical attribute: 

The Constituency encompasses many of the more massive, populous and rapidly 
growing districts: North, Tai Po, Sha T妞， Sai Kung and Tseung Kwan 0. In 
terms of physical size, its total surface 缸ea ranks second，仕ail旭g behind the 
bi毒品乞討 consti血泊cyNεw Territories "West by a s血all 血缸益in; an品 it is also 註ie
second most populous constituency right behin吐 New Territories West. 甘1叮叮e

substantial factors to which sufficient consideration should be given. 
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Population quota has been lowered from one legislative councilor per every 
326,335 people 血 1998 to a proposed one per 280,704 in 200。一一 close to a 15% 
improvement 扭 representation for each constituency. While the other four 
constituencies would bene自t from such decrease, the Constituency would suffer: 
an elected legislative councilor from the Constituency would be representing 
308,700 perso話s ~ close to a 20% difference from the best represented region 
Kowloon East (one per 254,025 people) which, ironically, might not be requ話時

：丸， 代一申 2 、4《 1 月 o~悍， 耳（呵呵？→ ,_, -.<·; ~·· 品已斗已正~lJI"~S<.;Iit斗w:n：.時心.：：.； ii扭扭此p；；；甘心心.＆..ov/o 山0｝；山叫山J:1il包cu p0p1.u品＜t:lGii 斗i

March2000. 

In dee吐， it is realistically 晶晶cult for the Commission to divi由 the fo肘 seats (fairly) 
a晒ong the five constituencies, which are all e司ually qualified for more legislative 
representation。 In my view, New Territories East deserves 扭扭crease just as much 晶晶e
other four. Although we 缸e only talking about one small se前 in the Legislative Council, 
缸 would be a grave error commi位ed by the Commission if such underlying implication 
were to be overlooked. That one seat could ren吐er whether the voices an往 opinions of the 
couple of hundred thousand people in the electorate 旦旦 being expressed and/or 
represent闕，個d hence, depriving 伽 electorate of their 伽damen臨l constitutional rights 
to proportional legislative representation which is gu缸組teed by the Basic Law. 



Unfortunately事 the numb缸， of seats 雪 which wiJ l be waived by the Election 
Committee in 自己 next election, has been set officially to be four. [ Jnless the Commission 
is willing to act ultra vir白， and/or risk a judicial review for acting so, it is practically 
impossible to introduce a fifth waive吐 seat from the Election Committee, so that all 
geographical constituencies could be accommodated.. Ho執rever, the Commission shoul社
have foreseen the app缸ent conflict that such metho位 of 吐istribution of seats could have 
pro由咐， (Would it not have been a less controversial - if not more logical -
approach to grant each constituency an unifor祖 increase 血 seat for the 2000 Legco 
Election?) I sincerely ho伊 that the Commission would be more success血i in ensuring 
fairness in respect of distribution of legislative rep時間的ation in geographical 
constituencies in the next election. 

Thank you very much for your 組nd attention, I shall look forw缸d to 祖y feedback 
that the Commission would provide. 

料 statistics mentioned i且也is document has been supplied by the Constitutional Affairs 
Bureau 牢牢

c.c. The Ho且ourable CHENG Kar-foo Andrew- New Territori的 East (Democratic P釘ty)
官1e Hono師ble HO Sau-I關 Cyd一蜘w Territories East (The Fron位訂）
The Honourable LAU 監ong回wah-NewTeπitories E且st(DABHK)
官1e Honourable LAU Wai-hing Emily-N串W Territories E晶st(Th居 Frontier)
Th自 Honourable WONG Wang回fat Andrew - New Territori問 Ea泣如0缸”affHiat告d)
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